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ســرویس سیاســی - نماینده مردم ساوه 
در مجلــس دوازدهــم خطاب به وزیــر اقتصاد، 
گفــت: بانک ها در پرداخت وام های تکلیفی مانند 
فرزندآوری، اشــتغال، ازدواج و مســکن کوتاهی 
می کنند؛ چرا برای خودرو تسهیلات دارند اما برای 

این موارد نه؟
محمد سبزی در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی در نطق میان دســتور، گفت: امروز رژیم 
ددمنش و کودک کش صهیونیستی موجودیت خود 
را در خطر دیده و  دیوانه وار خانه های مردم بی گناه 
را بر سرشان ویران و به دلیل ناتوانی در میدان رزم، 
اقدام به ترور ناجوانمردانه رهبران مقاومت می کند 
که البته اقدام به ترور ناجوانمردانه رهبران مقاومت 

استراتژی تاریخی این قوم است.
وی ادامــه داد: واکنــش در مقابــل جنایات 
صهیونیســت ها متفاوت اســت و آزادگان عالم و 
وجدان های بیدار دنیا این موضوع را برنمی تابند و 
خواستار برخورد جدی با این غده سرطانی هستند 
اما انگار خاک مرگ بــر چهره حاکمان بی غیرت 
منطقه پاشیده اســت و این مردگان متحرک حتی 
جرأت محکوم کردن این جنایات را هم ندارند اما 
جمهوری اســلامی به عنوان ام القرای جهان اسلام 
و مایه امید مســتضعفان مانند کوه پشت مظلومان 
فلسطین و لبنان ایستاده و مردم غیور ایران اسلامی 

از هــر جناح، کیش و آیینی نشــان داده اند که اهل 
مقاومت هستند چرا که اسرائیل به مثابه سگ هاری 
است که اگر بترسی حمله می کند و اگر حمله کنی 

فرار می کند.
 نماینده مــردم ســاوه و زرندیه در مجلس 
دوازدهم، یادآور شــد: سردار سلیمانی شهید عزیز 
ما گفت نترسید و نترسانید چرا که خدا با ماست و 
سپاه پاسداران قهرمان ما با همین اعتقاد، ایمان و باور 
با کمک نیروهای مسلح سیلی محکمی به صورت 
صهونیست ها نواختند و نماز جمعه نصر نمایش 

اقتدار و قدرت امامت و امت بود.
ســبزی خطاب به رئیس جمهــور، گفت: 
همان گونه کــه در دیدار حضــوری تاکید کردم 
ساوه با بحران آب مواجه است و سد الغدیر در اثر 
خشک سالی های اخیر تقریباً خالی شده و علیرغم 
تمام تلاش های صورت گرفته در سال های اخیر در 
اجرای پروژه آب رسانی به ساوه این طرح متأسفانه 
ناتمام مانده و امروز نیازمند دستور ویژه شما برای 
تخصیص بودجه هســتیم تا قرارگاه خاتم بتواند با 
خرید لوله هرچه ســریع تر این آب را به شهر ساوه 
برساند.  عضو کمیسیون کشــاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیســت مجلس شورای اسلامی، 
افزود: برخی خوانین در دوران پهلوی زمین هایی را 
تصرف کردند و به عنوان مثال شخصی از یک شهر 

دیگری چهارده روســتا را تصرف کرده و هزاران 
هکتار را مالک شده و در اصلاحات ارضی آمده که 
وقف خاص کرده و امروز فرزندان آنها بازگشــتند 
و مالکان و در واقع کشــاورزان را از این روســتاها 
اخراج و زمین هایشان را تصاحب می کنند و همان 
طوری که خوشــبختانه چندی قبل رئیس دستگاه 
قضا این موضــوع را مطرح کرد این موضوع باید 
بررسی شود که این هزاران هکتار را از کجا آوردند 

و با چه انگیزه ای وقف خاص کردند.
وی خطاب به وزیر راه و شهرســازی، یادآور 
شد: چرا دستورات وزارت خانه شما در مورد راه ها 
توسط عوامل اجرایی به موقع انجام نمی شود؛ بعد 
از سرد شدن هوا آسفالت به درد نمی خورد و نباید 

نوشدارو بعد از مرگ سهراب شود.
نماینــده مردم ســاوه و زرندیــه در مجلس 
دوازدهم خطاب بــه وزیر اقتصاد، گفت: بانک ها 
در پرداخت وام های تکلیفــی مانند فرزندآوری، 
اشتغال، ازدواج و مســکن کوتاهی می کنند؛ چرا 
بانک ها برای خودرو تســهیلات دارند؟ مجلس 
برای همسان سازی حقوق بازنشستگان قدم خوبی 
برداشت و بر این اساس مالیات بر ارزش افزوده را 
یــک درصد افزایش داد چرا تحقق پیدا نکرد؛ این 
امر باعث رنجش بازنشستگان عزیز ما شده است 

امیدواریم  این موضوع پیگیری شود.

سبزی در نطق میان دستور مجلس خطاب به وزیر اقتصاد:

بانک ها در پرداخت وام های فرزندآوری، اشتغال، ازدواج و 
مسکن کوتاهی می کنند اما برای خودرو تسهیلات دارند

پولادی در تذکر شفاهی:

چرا با مافیای خودرو برخورد نمی شود؟

سیاسی

رئیس جمهور ضمن تبریک و آرزوی موفقیت برای استانداران خراسان رضوی، فارس و یزد، از آنان خواست همه تلاش خود را برای تحقق گفتمان 
وفاق ملی و بکارگیری مدیران بر اساس توانمندی ها فارغ از جنسیت و باور و قومیت به کار بگیرند.

توصیه پزشکیان به استانداران

سخنگوی دولت :

موضوع فیلترینگ در دولت در حال پیگیری است

سرویس سیاسی -مهاجرانی سخنگوی دولت 
همچنین به بیان آخرین وضعیت فیلترینگ در دولت 

چهاردهــم پرداخــت و خاطرنشــان کرد: 
موضوع فیلترینگ 

در جلســه هیات دولت مطرح شــد 
که وزیر ارتباطات در حال پیگیری اســت. 
رئیس جمهــور بر همان عهدی که بســتند، 
هستند.  سخنگوی دولت اعلام کرد: موضوع 
فیلترینگ در جلسه هیئت دولت مطرح شد و 

وزیر ارتباطات در حال پیگیری هستند.
 فاطمه مهاجرانی در حاشیه جلسه هیئت 
دولت در جمع خبرنــگاران، اظهار کرد: ۴۱ 
درصد از  پاداش پایان خدمت بازنشســتگان 
آموزش و پرورش در ســال ۱۴۰۲ پرداخت 

شد.  وی همچنین از سفر معاون زنان رئیس جمهور 
بــه طبس خبر داد و هدف آن را دیدار با خانواده های 
داغــدار حادثه معدن طبس اعلام کرد و افزود: در این 

ســفر معاون رئیس جمهور بســته حمایتی مصوب 
دولــت را در اختیار خانواده های داغدار حادثه معدن 

قرار می دهد تا کمی از فشــار روحی آنها کم شــود و 
مشکلات معیشتی آنها تا حدودی مرتفع شود.

ســخنگوی دولت در ادامه با اعلام اینکه ســه 

اســتاندار با تصویب هیئت وزیران انتخاب شــدند، 
گفت: غلامسحین مظفری به عنوان استاندار خراسان 
رضوی، حسینعلی امیری به عنوان استاندار فارس و 
محمدرضا بابایی به عنوان استاندار یزد انتخاب شدند.

 مهاجرانی همچنین بــه بیان آخرین وضعیت 
فیلترینگ در دولت چهاردهم پرداخت و خاطرنشان 
کــرد: موضــوع فیلترینگ در جلســه هیات دولت 
مطرح شــد که وزیر ارتباطات در حال پیگیری است. 

رئیس جمهور بر همان عهدی که بستند، هستند.
 مهاجرانــی در ادامه تصریح کرد که پرداخت به 
گندمکاران هم مورد بررسی قرار می گیرد تا حل شود.

 وی درباره سفرهای استانی رئیس جمهور نیز بیان 
کرد: برنامه سفر رییس جمهور در حال طراحی است. 
ایشان در این روزها چند سفر خارجی  مثل نیویورک، 
قطر و ترکمنستان داشتند و بعد از آن سفرهای استانی 
طبق برنامه ریزی انجام خواهد شد، البته نمی خواهیم 
در این ســفرها قول هایی بدهیم که امکان تحقق آنها 
وجود ندارد، زیرا این مســاله در درازمدت 
به اعتبار دولت خدشــه وارد می کند  و رابطه 

دولت ملت هم دچار خدشه می شود.
 وی در خصوص تعیین ســقف جدید 
برای ســوخت گیری خودروها در روزهای 
گذشته، گفت: ما در کشور ناترازی های جدی 
داریــم، ولی همانطور که رئیس جمهور قول 
داده اند، قبل از کار کارشناسی هیچ تصمیمی 
گرفته نمی شود. بعد از حمله موشکی ایران 
اتفاقی که در مساله بنزین رخ داد به دلیل حجم 

زیاد تقاضا بود که باید مدیریت می شد.
 سخنگوی دولت درباره تاثیر عملیات 
نظامی ایران بر بازار ارز نیز گفت: میزان تغییر در بازار 
ارز بسیار و کم بود. تغییر ۲-۳ هزار تومانی کم بود و 

بازار دچار نوسان جدی نشد.

سرویس سیاسی -مســعود پزشکیان رئیس 
جمهور در سخنانی ضمن توصیه استانداران جدید 
به تلاش مســتمر برای تحقق گفتمــان وفاق ملی 
و همچنیــن اهداف دولــت در بخش های مختلف 
اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و اجتماعی،  بر لزوم توجه 
به اســتفاده از ظرفیت جوانان نخبه، بانوان و اقوام و 
مذاهــب مختلف بدون در نظر گرفتن رویکردهای 
جناحی و با تاکید بر اصول مهم شایستگی، توانمندی 
و کارآمدی تاکید کرد. پزشکیان همچنین از استانداران 
جدید خواست در توسعه استان ها ملاحظات زیست 
محیطــی، رفع ناترازی های انرژی، مدیریت منابع و 
مصارف، پیگیری مجدانــه برنامه دولت برای رفع 
کمبود در حوزه فضاهای آموزشــی، استفاده بهینه 
از ظرفیت های اســتان های محل ماموریت خود و 
رســیدگی جدی به محرومان را در دستور کار خود 

داشته باشند.

سرویس سیاســی -نماینده مردم لنجان در 
مجلس خطاب بــه وزیر صمت، گفت: وضعیت 
خودرو در کشور نگران کننده است، چرا با مافیای 
خودرو برخورد نمی شــود، ملت از این وضعیت 
ناراضی هســتند لذا لازم است از تولید با کیفیت 

حمایت شود.

اکبر پولادی در نشست علنی مجلس شورای 
اســلامی در تذکر شــفاهی خطاب به وزیر راه و 
شهرســازی، ادامه داد: چرا روند مســکن ملی در 
کشــور کند اســت مردم از شــروع به کار دولت 
ســیزدهم تا به امــروز معطل هســتند. همچنین 
وضعیــت راه های اصلی و فرعــی لنجان نیاز به 

رسیدگی دارد.
وی خطــاب به وزیر صمت، گفت: وضعیت 
خودرو در کشور نگران کننده است، چرا با مافیای 
خودرو برخورد نمی شــود، ملت از این وضعیت 
ناراضی هســتند لذا لازم است از تولید با کیفیت 

حمایت شود.

سرویس سیاســی - نماینده 
مــردم اصفهان در مجلــس، گفت: 
توقف وام دهی به بخش های مختلف 
اقتصادی هرچند رشد نرخ نقدینگی 
را موقتــاً کاهش داده ولی رکود را نیز 
افزایش داده است. مهمترین معضل 
کشور خلق پول گســترده و توزیع 

بسیار نامناسب است
رسول بخشــی دستجردی در 
نطق میان دســتور خــود در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی گفت: 
عملیــات وعده صادق ۲ و بعد از آن 
نماز جمعه نصر نشــان داد دشــمن در استفاده از گزینه نظامی مایوس و ناکام 

است اما او اینک در عرصه جنگ اقتصادی هنوز وجود دارد.
این نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: دولت از یک سو 
در کســری بودجه و بخش تولید در کمبود نقدینگی قرار دارد و شــبکه بانکی 
و بخش انرژی درگیر ناترازی هســتند و خانواده ها دچار معضل دخل و خرج 
می باشــند و دســتمزدها، حقوق کارگران و کارمندان مکفی نبوده اما از طرف 
دیگر روزانه حدود ۸ هزار میلیارد تومان پول در حال خرج شــدن است؛ چرا 
با وجود اینکه روزانه ۸هزار میلیارد تومان پول در حال خرج شــدن اســت اما 
دولت، بنگاه ها و خانوارها در کســری قرار دارند. وی افزود: پاســخ این معما 
توزیع نامناسب نقدینگی می باشد ۷۰ درصد از نقدینگی در اختیار یک درصد 
از سپرده ها می باشد. چرا اقتصاد ایران با در اختیار داشتن ۸ درصد منابع جهانی 
و وسعت بالای سرزمینی همواره با معضل تورم و ناترازی درگیر بوده و هست؛ 

مهمترین معضل ما خلق پول گسترده و توزیع بسیار نامناسب آن است.
این نماینده مردم در مجلس، تصریح کرد: در ۵۰ ســال گذشته نقدینگی 
در آمریکا با این میزان دلاری که در جهان منتشر می کند حدود ۲۶ برابر شده، 
در آلمان و فرانســه این میزان ۴ برابر شــده است اما در ۵۰ سال اخیر در اقتصاد 
ایران نقدینگی ۱۷۰ هزار برابر افزایش پیدا کرده یعنی حدوداً در هر ســه سال 
نقدینگی در ایران دو برابر افزایش پیدا کرده است. عمده این خلق پول که مداوم 
به صورت مســتقیم به بازارهای سفته بازی، ارز، طلا، زمین، مسکن و اتومبیل 
سرازیر می شود تولید را به خاک سیاه می نشاند و دور باطل تخریب اقتصاد را 
تقویت می کند. این نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی گفت: سوال این 
اســت چرا نقدینگی این چنین وحشتناک رشد کرده ، پاسخ بهره بسیار بالای 
پول می باشد. بهره بالا و ساختار ربوی علت معضلات اقتصادی کشور است. 
بخشی ادامه داد: رهبر معظم انقلاب اسلامی صراحتاً فرمودند "رشد نقدینگی 
باید متوقف شــود". سوال این اســت که راه کار صحیح این توقف چیست؟ 
متاسفانه سازوکاری که در چند سال اخیر برای کاهش رشد نقدینگی در پیش 
گرفته شده یعنی توقف وام دهی به بخش های مختلف اقتصادی هرچند رشد 
نرخ نقدینگی را موقتاً کاهش داده ولی رکود را نیز افزایش داده اســت. چنین 
ســازوکاری برای کنترل رشد نقدینگی در شرایطی که دولت و بخش تولید و 
خانوارها از عطش نقدینگی رنج می برند باعث افزایش رجوع متقاضیان وام به 

بازار غیر رسمی و در نتیجه افزایش ربا در این بازار شده است.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شــورای اســلامی، عنوان کرد: کاهش 
دســتوری نرخ رشد نقدینگی در حالی که عطش وام خواهی در اقتصاد وجود 
دارد اشتباه می باشد. در شرایط وجود نرخ بهره بالا تصور آن است که با افزایش 
عرضه طلا و تزریق دلار بیشتر به بازار و افزایش ساخت واحدهای مسکونی 
قیمت این اقلام را کاهش می دهد که یک تصور باطل است. در طول چند دهه 
گذشــته بانک مرکزی چه میزان پشــتوانه طلا و ارز کشور را برای تنظیم بازار 
این دو قلم به بازار تزریق کرده؟ آیا موفق شــدیم به نحوه مطلوب قیمت طلا 

و ارز را کنترل کنیم؟.
وی عنوان کرد: قیمت طلا در طول ۵۰ سال گذشته بیش از ۷۰ هزار برابر 
شــده است و قیمت ارز نیز حدود ۸ هزار برابر رشد کرده و قیمت گوشت ۶۹ 
هزار برابر شده است. تصور نادرست دیگر آن است که برای کاهش بهره روی 
پول ابتدا و قبل از آن باید تورم را کاهش دهیم در حالی که تورم، بیکاری، رکود 

و تشدید فاصله طبقاتی معلول بهره هستند.
نماینده مردم اصفهان در مجلس، گفت: هیچ کشــوری را در جهان سراغ 
نداریم با افزایش بهره روی پول قادر به کاهش تورم شده باشد. تصور نادرستی 
در ذهن برخی از مســئولان وجود دارد که بانک واســطه اســت یعنی تصور 
می کنند بانک از یک سو سپرده مردم را دریافت و از سوی دیگر سپرده ها را به 
صورت وام و تسهیلات پرداخت می کند. این تصور غلط است، بانک واسطه 
پول نیست بلکه خالق پول است و با چند کلیک پول خلق می کند. سپرده به وام 
تبدیل نمی شود بلکه وام است که باعث ایجاد سپرده می شود.وی ادامه داد: اگر 
می خواهیم کیفیت جاده ها، وسایل نقلیه و تولید کشور ارتقا پیدا کندو  مردم این 
ســرزمین پاک خانه دار شوند، سن ازدواج کاهش و زاد و ولد افزایش پیدا کند 
و امید تازه ای در دل مردمان این سرزمین در حوزه اقتصاد دمیده شود باید مانع 
از کنز پول و دارایی شویم و بهره را کاهش دهیم تا پول در بخش واقعی اقتصاد 
به حرکت در بیاید. بخشــی گفت: برای کاهش بهره روی پول باید به سرعت 
در ممنوعیت انباشــت و سفته بازی روی طلا، ارز، املاک و کالاهای قابل کنز 
قوانین دقیق وضع کنیم و برای بانک مرکزی در فروش سکه و ارز در بازار که 
صرفاً با منزلت به سفته بازی می باشد محدودیت ایجاد کنیم و پس از آن نرخ 
سود سپرده ها را کاهش دهیم و بر نگهداری پول راکد قوانین سختگیرانه وضع 
کنیم. ما با طلا مخالف نیستیم بلکه با کنز طلا در گاوصندوق ها مخالف هستیم. 
نماینده مردم اصفهان در مجلس افزود: صنعت طلا باید گســترش پیدا کند با 
دســته دســته دلار ذخیره کردن مخالف هستیم. وقتی قوانین مرتبط با کنز مال 
تصویب و اجرایی شود و سپس سود سپرده ها به صفر و کمتر از آن کاهش پیدا 
کند دارنده پول با میل و رغبت آن را به بخش تولید تزریق می کند، تحریم ها کم 
اثر می  شوند و در بعد امنیتی نیز بسیار تقویت می شویم. از مجلس درخواست 
دارم به سرعت در تنظیم قواعد مبارزه با سفته بازی همت کند.بخشی عنوان کرد: 
بهره روی پول به معنای خارج کردن پول جیب مردم و هدر دادن تلاش های آنها 
و جنگ با خدا می باشد. از شما نمایندگان می خواهم مقابل جنگ با خدا بایستید 
و اجازه ندهید مردمان این ســرزمین بیش از این برای بهره مورد آزار و اذیت 
قرار بگیرند. برای مبارزه با اســتکبار در جهان امروز و برای فراهم آمدن زمینه 

ظهور باید بهره را کاهش دهیم. پول وجود دارد اما آنجا که باید باشد نیست.

سرویس سیاســی - نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی گفت: 
حدود چند ســاعت در مورد شــوراها بحث کردیم و به نظر می آید اولویت بندی 
مجلس باید اصلاح شــود و موضوعات اقتصــادی در اولویت قرار گیرد. احمد 
آریایی نژاد، عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی مجلس در تذکری گفت: ســبک و سیاق حال حاضر در قیمت گذاری مواد 
خوراکی مانند ســبزه و کشــمش باید اصلاح شود. سامانه نانینو مردم و نانواها را 
عصبانی کرده است. وی ادامه داد: بحث مطالبات گندمکاران همچنان باقی است. 
همچنین پاداش پایان خدمت فرهنگیان و سایر کارمندان همسان سازی همچنان 
پرداخت نشده است و باید تا دیر نشده است فکری کرد. همچنین باید اهتمام کنیم به 
مشکلات اقتصادی کشور. امروز حدود چند ساعت در مورد شوراها بحث کردیم 
و به نظر می آید اولویت بندی مجلس باید اصلاح شود و موضوعات اقتصادی در 

اولویت قرار گیرد.

سرویس سیاسی - شاید با اطمینان بتوان گفت که مجهز بودن به علم و فناوری 
ویژگی اصلی یک کشــور و جامعه پیشــرفته است. ایالات متحده بیش از هر چیز 
درصــدد حفظ تفوق خود در حوزه علم و فناوری اســت.  تمامی زمینه ها را برای 
جذب همه نخبگان این دو حوزه فراهم کرده است تا این پیشتازی خود را از دست 
ندهــد. مقام رهبری هم بارها به موضوع علم پرداخته اند از جمله در آخرین دیدار 
خود با نخبگان در هفته گذشته به این موضوع اشاره کردند که: »ما باید تفوق علمی 
داشته باشیم؛ ما دشمن داریم... یعنی همه کشورها، همه ملت ها، رقبایی، بدخواهانی، 
دشــمنانی دارند و ما بیشــتر از خیلی از کشورهای دیگر. باید با تفوق علمی بر آنها 
غلبه پیدا کنیم، کمااینکه اگر در جایی غلبه ای هم داشتیم، بر اثر همین تفوق علمی و 
فناوری بوده... برتری علمی و فناوری گاهی می تواند دست دشمن را از ضربه وارد 
کردن به جمعیت های بزرگی مثل غزه و ضاحیه]بیروت[ کوتاه کند.  ما اگر چنانچه از 
لحاظ علمی مثلا فرض بفرمایید در زمینه تسلیحات، از این ]چیزی[ که هستیم مبالغی 
جلوتر بودیم، یقینا در اوضاع منطقه اثر می گذاشت و می توانست مانع از افروختن 
این آتش های ســوزنده دل ها و جان ها بشود یا آنها را خاموش کند. حرکت علمی، 
تفوق علمی، یک چنین چیزهایی هم دارد.«  این یادداشت به طور بسیار مختصر در 
مقام بیان الزامات توسعه علمی در جامعه است.  بنیان های پیشرفت در جامعه جدید 
چیست؟ می توان در برخی شهرها با آسمان خراش های سر به فلک کشیده قدم زد و 
آخرین دستاوردهای فناوری را در آنجا دید، بهترین جاده ها، خودروها، هواپیماها، 
تلفن های همراه و... را هم دید، ولی تمامی اینها میوه پیشــرفت اســت و نه ریشه و 
حتی تنه آن.   ریشه پیشرفت علم و پذیرش آن به عنوان فصل الخطاب امور جمعی و 
حکومتی است. البته خیلی ها در مقام فردی اعتقادات غیر علمی دارند که گریزناپذیر 
است و مشکلی هم ندارد، ولی در مقام حکمرانی و تنظیم روابط و تامین منافع جمعی 
نمی توان چیزی به جز علم را پایه سیاست ها قرار داد.  در تعریف علم هم نمی توان 
چنان گشاده دســت بود که جهل و خرافات هم مشمول آن شود! پرسش این است 
که کدام جامعه علم محور است و می تواند به صورت ریشه ای از علم و میوه های آن 
بهره مند شود و دیگران را هم در این بهره مندی شریک کند؟ ویژگی های آن چیست؟

 اولین نکته که باید توجه نمود، تمایز قایل شدن میان فناوری و علم است. علم 
به مطالعه طبیعت و شناخت قوانین آن و تولید دانش جدید اشاره دارد. هدف علم 
درک عمیق تری از جهان و پدیده های آن است. در حالی که فناوری، کاربرد علم در 
زندگی عملی و تولید ابزار و سیستم های جدید برای حل مشکلات و بهبود کیفیت 
زندگی اســت.  رابطه علم و فناوری به نسبت متقابل هم هست. انگیزه پیشرفت و 
نوآوری و فناوری، موجب می شود که در علم و توسعه علمی سرمایه گذاری شود، 
و این به رشــد علم و دوباره به ارتقای فناوری کمک می کند. توســعه علم بدون 
سرمایه گذاری های مناسب ممکن نیست.  سرمایه گذاری در زیرساخت ها، در نهادها، 
در پرداخت دســتمزدهای خوب، در پذیرش ریســک و اتلاف سرمایه گذاری، در 
ارتباطات علمی، در به رسمیت شناختن استقلال نهاد علم یعنی دانشگاه، در توسعه 
آموزش و پرورش، در رهایی علم از قیدهای قدرت، در آزادی پرسشگری و ممنوع 
نبودن آن، در ارتباط وثیق با زندگی مردم و اقتصاد و... همه اینها شــروط لازم برای 
توسعه علمی کشور است.  توسعه ای که باید به رشد فناوری نیز کمک کند، و مردم 
از خدمات پیشرفت علمی بهره مند شوند. واقعیت این است که جامعه ما از تمامی 
این جهات دارای کم و کسری هایی است که امکان توسعه علمی را در آن تضعیف 
کرده اســت. از آموزش و پرورش آغاز می کنم. آموزش علمی و متوسطه کشور در 
وضعیت اورژانسی است.  نزدیک به یک میلیون نفر ترک تحصیل کرده داریم!! این به 
جز افرادی است که ثبت نام کرده  ولی غیبت می کنند یا امتحان نمی دهند. آنان هم که 
ادامه می دهند نمرات میانگین بسیار پایینی دارند. وضعیت رضایت دانش آموزان از 
محیط آموزشی مطلوب نیست. نابرابری آموزشی بسیار زیاد است این را از قبولی های 
کنکور بر حسب مناطق و مدارس دانش آموزان می توان استنتاج کرد.  شکاف آموزشی 
میان مدارس دولتی و مدارس ویژه و غیرانتفاعی بسیار بالا است. تقریبا قریب به اتفاق 
فرزندان مدیران بالای حکومت در مدارس غیر انتفاعی درس می خوانند. حتی بخشی 
از دانش آموزان مدارســی که به زبان خارجی آموزش می بینند فرزندان مســوولان 
هســتند. سهم آموزش از تولید ناخالص داخلی پایین و حدود ۳درصد است سهم 
پژوهش که قرار بود به ۳ درصد برسد در حد نیم درصد است. رتبه های جهانی ایران 

در همه این شاخص ها پایین تر از میانگین است. 
معدل فارغ التحصیلان آموزش عمومی در مرز قبولی اســت، به عبارت دیگر 
تعداد زیادی مردود می شــوند. تمرکز بر رشــد آموزشــی تعدادی نخبه به شرطی 
خوب و مفید اســت که کلیت آموزش در وضع خوبی باشــد و مهم تر اینکه این 
افراد جذب دانشگاه ها و بازار کار ایران شوند، نه آنکه از ابتدا دنبال مهاجرت باشند. 
وضعیت دانشــگاه ها و نداشتن اســتقلال کافی آنها، مساله ای جدی است، به جای 
علم، مدرک گرایی مبتذل جانشین استخدام ها و ارتقای موقعیت ها شده است.  تعداد 
زیادی دکتراهای فاقد دانش و علم در پســت های عمومی ولو شــده اند. در سطح 
آموزش عالی، امتیازات غیرمنطقی و ضد علمی، بخش مهمی از پذیرش ها را تحت 
تأثیر قرار می دهد، و دانشگاه را از محیطی علمی و علم محور خارج کرده و درصدد 
بار کردن مفاهیم غیر علمی بر حوزه دانش و علم هستند. گفته می شود که ۷۵ درصد 
پذیرفته شــدگان رشته های پزشکی از دانشجویان سهمیه ای هستند و حتی افراد با 
رتبه های ۱۰۰هزار نیز در دانشگاه پذیرفته می شوند.  در گزینش استادان و اعضای 
هیات های علمی، تقریبا ملاک اول، تعلق خاطر داوطلب استخدام به امور سیاسی و 
نگاه به حکومت است و معیارهای علمی و ارتقای آن در مراتب بعدی قرار می گیرد. 
شــاخص ها و عملکرد علمی، در عمل صوری و بی معنا شده است.  در بازار آزاد و 
البته غیرقانونی، نوشتن کتاب، مقاله، پایان نامه و... بیداد می کند. یکی از کژتابی های 
موجود در ایران درباره علم این است که پیشرفت علم با انتشار بروندادهای علمی 
مثل مقاله و پایان نامه اشــتباه گرفته می شود.  اتفاقا به شکل سطحی دستاوردسازی 
می کنند و اگر هم پیشرفت علمی انجام شود در نشریات خارجی منتشر و سودش را 
دیگران می برند و نه لزوما جامعه ایران. البته این ایرادی ندارد چون ما هم از توسعه 
علمی جهان بهره مند می شــویم ولی توســعه دقیق علمی با آمار ارجاعات و ISI و 
اینجور شاخص های مقاله سازی که در کشورهایی چون ایران رواج دارد فرق می کند.  
جهت اطلاع در دو دهه گذشــته شاخص درصد نسبت مقالاتی که اعتبار آنها 
باطل و بازپس گیری شده، به ترتیب عربستان، پاکستان، روسیه، چین، مصر، مالزی، 
ایران و هند، هشت کشور اول در این زمینه بوده اند که بازتابی از گسترش مقاله سازی 
است. این موارد موجب شده که توسعه علمی در حال انتقال به بیرون از دانشگاه های 
ایران است.   از همه اینها بدتر یا حداقل یکی از بدترین آنها، تفکیک کردن میان علم 
تجربی فنی و مهندسی و تا حدی! پزشکی با علوم اجتماعی و انسانی است. در ایران 
گمان می کنند که علوم اجتماعی و انســانی، یا علم نیســت، یا اگر هم باشد، آقایان 
خودشان به آن مسلط هستند! و جالب اینکه رقابت در این حوزه را نیز نمی پذیرند.  
به اشتباه گمان می کنند که مثلا چین آن علوم تجربی دقیق را دارد بدون آنکه علوم 
اجتماعی و انســانی را بپذیرد. در حالی که این گزاره قدیمی است و نحوه برخورد 
علمی چین در دهه اخیر با کاهش رشــد جمعیت این کشــور، یکی از نمونه های 
مناسب برای سیاست گذاری مبتنی بر علوم اجتماعی است، در حالی که سیاست مهار 
جمعیتی آن در چند دهه پیش مغایر با رویکرد علمی بود.  سیاست گذاری جمعیتی 
در ایران نیز فاقد چنین رویکرد علمی است به همین دلیل نتیجه نمی دهد و زیان بار 
است. رویکرد علمی در حوزه اقتصاد، سیاست خارجی، سیاست داخلی و اجتماعی 
باید حاکم شــود سیاســت گذاری در همه این حوزه ها دور از رویکرد علمی است.   
وضعیت سیاست های رسمی در ارتباط و مراوده جامعه علمی ایران با جهان، وضعیت 
فاجعه بار اینترنت، شرایط اقتصادی و درآمدی کشور و ضعف های آن در حمایت از 
توسعه علمی، ضعف آموزش متوسط و عمومی، فقدان استقلال دانشگاه ها، ضوابط 
گزینش ها و سهمیه بندی ویرانگر در پذیرش دانشجو و استاد، فقدان زیرساخت های 
علمی مثل آزمایشگاه های پیشرفته، ترویج خرافه از سوی رسانه های رسمی، و تمایز 
قایل شدن میان حوزه های گوناگون علم که مبتنی بر روش تحقیق مشترک هستند، 
جملگی موجب می شــود که چندان امیدی از توسعه علمی و تأثیر چشمگیر آن بر 
توسعه ملی نداشته باشیم.  یکی از مهم ترین شروط توسعه علمی حق دسترسی آزاد 
به اطلاعات است که در ایران اصلا وضعیت مناسبی ندارد. همچنین نهادهای علمی 
و توسعه دهنده آن باید استقلال نسبی خود را داشته باشند و نمی توانند گوش به فرمان 

مدیران و صاحبان قدرت باشند.

 بخشی دستجردی در نطق میان دستور مجلس:

مهمترین معضل کشور خلق پول 
گسترده و توزیع بسیار نامناسب است

آریایی نژاد نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی:

اولویت های مجلس باید تغییر کند

عباس عبدی:

آموزش کشور در وضعیت اورژانسی است

برنامه سفر رییس جمهور در حال طراحی است. 
ایشــان در ایــن روزها چند ســفر خارجی  مثل 
نیویورک، قطر و ترکمنستان داشتند و بعد از آن 
سفرهای استانی طبق برنامه ریزی انجام خواهد 
شــد، البته نمی خواهیم در این سفرها قول هایی 
بدهیم که امکان تحقق آنها وجود ندارد، زیرا این 
مساله در درازمدت به اعتبار دولت خدشه وارد 
می کند  و رابطه دولت ملت هم دچار خدشه می شود.
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